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Promoure l’habitatge social no re-
soldrà per art d’encantament els 
problemes derivats de la manca 
d’habitatge destinat al lloguer.

Resoldre la problemàtica passa 
indefugiblement per actuar mit-
jançant l’establiment d’un conjunt 
de mesures que han de permetre 
potenciar la creació d’una oferta 
variada i diversa d’habitatges en 
règim de lloguer, establint alhora 
mesures incentivadores i dotant el 
marc regulador i normatiu d’una 
estabilitat en el temps per garantir 
la seguretat jurídica.

Això només es pot fer amb la 
participació de la iniciativa priva-
da i comptant amb el suport i re-
colzament de les administracions 
locals i estatal.

L’abast de les solucions s’ins-
criu en un context molt ampli que 
no es pot limitar a construir habi-
tatge social com alguns s’entesten 
en defensar. 

Així ho vaig manifestar en la 
sessió del Consell General del 

passat 2 d’octubre: cal diferenciar 
molt bé l’habitatge social de l’habi-
tatge protegit o de lloguer mode-
rat, que en definitiva és el que cal 
potenciar.

Els habitatges socials són ne-
cessaris perquè les persones en 
situació d’exclusió puguin dispo-
sar d’una llar. Però això no té res 
a veure amb la posada al mercat 
d’una oferta variada i àmplia 
d’apartaments amb unes franges 
de lloguers per sota dels preus de 
mercat. Convé garantir el dret a un 
habitatge digne tal com diu l’arti-
cle 33 de la Constitució. I això tant 
per als joves, com per a les famí-
lies monoparentals i la gent gran, 
però també per a qui vulgui, per 
tal d’evitar nuclis aïllats que es pu-
guin convertir en guetos, i evitar 
discriminacions que acabarien en 
un fracàs del sistema.

Per aconseguir aquest objectiu 
és del tot indispensable la impli-
cació dels comuns, facilitant una 
baixada dels preus establerts en 

les taules dels valors unitaris del 
tipus de sòl per calcular la valora-
ció econòmica de les cessions, apli-
cant un coeficient diferenciador 
quan es tracti d’habitatge de llo-
guer i no especulatiu, cosa que no 
té res a veure amb les cessions de 

sòl en terreny i no en valor econò-
mic,  lluny del que defensa alguna 
formació política que es considera 
progressista.

D’altra banda, cal que els co-
muns redueixin a la mínima ex-
pressió les taxes de construcció, i 
per part del Govern cal fixar una 
reducció d’impostos directes i 
indirectes en els fets imposables 
lligats a les operacions de promo-

ció d’habitatge protegit. També 
caldrà implantar l’establiment de 
plans per a ajuts i incentius, per a 
la construcció d’edificis destinats a 
aquest ús, evidentment a canvi de 
respectar unes determinades con-
dicions a l’hora d’establir els preus 
dels lloguers finals, i indexacions 
al cost de la vida durant els perío-
des d’amortització d’aquests tipus 
d’edificis.

Per millorar aquesta gestió cal 
establir un partenariat entre ad-
ministracions i promotors privats.

Aquestes són algunes de les 
accions proposades i és evident 
que en calen moltes més. Cal que 
l’administració s’impliqui en el cas 
dels habitatges de lloguer protegit 
per tal d’establir els dipòsits de 
garantia dels llogaters a favor dels 
arrendadors, donant una alterna-
tiva als primers per evitar desem-
borsaments sovint inassolibles.

Cal revitalitzar l’economia 
d’Andorra, ofegada per dos man-
dats consecutius de DA, per tal 

de donar-li l’oxigen necessari per 
aconseguir una pujada gradual i 
generalitzada dels salaris, i recu-
perar la pèrdua del poder adquisi-
tiu de les famílies durant aquests 
darrers anys.

Les solucions hi són i s’escapen 
de les mesures proposades pel 
Govern amb l’anomenada llei de 
mesures urgents per l’habitatge 
que, lluny d’arreglar la problemà-
tica, l’únic que aconseguirà, sim-
plement, és actualitzar l’antiga llei 
d’arrendaments de finques urba-
nes i corregir alguns dels errors 
de la llei de l’allotjament turístic. 
Mesures de maquillatge legislatiu 
que fins i tot poden acabar produ-
int un efecte contrari al desitjat, 
imposant taxes als pisos buits.

Mentre uns volen realitzar 
enquestes i estudis per copsar la 
situació, altres neguen l’evidència 
d’una realitat palpable al carrer. 
Un problema que fa un any, en 
sessió de Consell General de con-
trol al Govern, vaig avisar que ens 
queia a sobre.

És hora de passar als fets, i mal-
auradament cal constatar que una 
vegada més el Govern de DA agafa 
el rastre a l’inrevés.

L’equip del Comú d’Andorra la 
Vella s’ha entossudit en embellir 
l’avinguda Meritxell. Se’ns anun-
cia una despesa d’entre 10 i 11 
milions d’euros. Permeteu-me 
aquestes reflexions:

a) No es tracta de fer més boni-
ca una avinguda, amb el seu terra, 
els seus laterals, decoracions, sinó 
de fer més bonic simplement el 
paviment de l’avinguda. Això costa 
11 milions! Realment és necessari 
gastar aquesta barbaritat per un 
paviment?

b) Com es pot destinar aquesta 
xifra a un paviment en un petitís-
sim país on solament hi ha 33.000 
treballadors en actiu? Recordem 
que no són milions d’euros inver-
tits en millorar institucions! Ho 
són per un paviment. I no és tot! 
A part de disposar de menys de 
35.000 actius nacionals, en gene-
ral és refà una avinguda, quan? en 
època de bonança?, no quan hi ha 
crisi bancària, econòmica i finan-
cera... com actualment!

c) S’hauria pogut arreglar el pa-
viment de l’avinguda si hagués es-
tat en molt mal estat. Però l’asfalt 
estava en bones condicions. No hi 
havia forats ni trossos arrencats 
que malmetessin els vehicles, com 
en algunes petites carreteres de 
muntanya dels països veïns. No 
tocava fer-hi res ja que la “condició 
d’existència” d’una avinguda no 
canvia: la gent hi caminarà i anirà 
d’un costat a l’altre mirant apara-
dors o entrant en botigues o cen-
tres comercials. Ni més ni menys.

Però és que fins i tot serà pit-
jor! Un paviment asfaltat com 
fins ara ho ha estat té un doble 
avantatge: d’una avinguda se’n 
pot fer un lloc per a vianants en 
tota la seva longitud. D’altres 
vegades, parcialment. I fora de 
ponts o caps de setmana especi-
als s’hi pot tornar a fer circular 
vehicles prioritàriament en sen-
tit únic o doble. En resum, que es 
pot muntar i desmuntar indefi-
nidament i tenim una avinguda 

multifuncional. Amb l’empedrat 
que s’hi ha posat, no crec que 
s’hi pugui fer circular sempre 
vehicles sense malmetre el terra.

d) Quan comenci a haver-hi 
xiclets i cigarretes al terra amb el 
nou empedrat... Sempre se n’hi 
han tirat, de xiclets al terra. Però 
el xiclet s’enfosqueix i no es veu 
tant en l’asfalt com en un empe-
drat clar. S’embrutarà més en con-
dicions iguals. I de brut, per molt 
que es netegi, ja ho està.

Al desgavell pressupostari amb 
l’avinguda Meritxell cal afegir-hi 
que el Comú de la capital està ad-
quirint els últims temps molts ve-
hicles nous: scooters per als agents 
de circulació, grues Mercedes 
Sprinter, Suzuki Ignis... Tant ma-
lament anava, la flota del Comú? 
Escaldes encara utilitza un camió 
Pegaso matrícula 14.000 de prin-
cipis dels 70! L’he vist treballar 
l’abril passat, encara! No es poden 
reparar, els vehicles? Altra vega-
da s’ha de reemplaçar un vehicle, 

d’acord. Però, tants? I de cop?
Una reflexió: no podria el 

Comú, en comptes de gastar quasi 
11 milions en un paviment, gas-
tar-ne només 5 en ajuts i retribu-
cions a petits comerciants i boti-
guetes que agonitzen i que han 
pagat degudament els seus im-
postos? S’imaginen un pla d’ajut 
d’entre 20.000 i 40.000 euros per 
a la petita empresa seriosa i tre-
balladora, en funció del seu estat 
financer, i guardar els sis milions 
que sobren amb seny per a altres 
grans necessitats.

Tenim un país tan tocat, em-
presarialment, socialment i fi-
nancerament. Els comuns, en 
comptes de gestionar pàrquings, 
edificis, avingudes que ja estan 
prou bé, haurien de treballar 
estretament i amb totes les em-
preses, associacions, col·lectius 
i també amb el Govern per tirar 
endavant el país.

Molt honorables cònsols, 
només us ho demano per curi-
ositat: buscàveu penjar-vos una 
medalla, amb la nova avinguda 
Meritxell? Si així fos, us diré que 
no deixa de ser un paviment i 
que d’aquí 20 o 30 anys, un altre 

futur i llunyà comú us el canvia-
rà. Ningú recordarà a l’any 2060 
el vostre paviment empedrat. Els 
governants deixen rastre pel tre-
ball i l’empenta per tirar la par-
ròquia o l’Estat endavant. És un 
dels esports nacionals: polítics 
que volen deixar petjada fent i 
refent parcs, avingudes i edificis. 
Els impostos anuals del comú 
són molt gravosos per a moltes 
botiguetes que amb moltes difi-
cultats es treuen un souet.

Vull recordar unes paraules 
d’en Jaume Bartumeu en aquest 
mateix diari: “Tanmateix, la ciu-
tadania no acaba de donar se-
nyals d’alerta, ni tan sols sembla 
que s’hagi adonat de la magni-
tud de la catàstrofe”. Tot i que 
ell ho diu per altres temes pre-
ocupants, el que diu és també 
aplicable al desgavell comunal 
amb projectes o reformes ina-
propiades. Com ara el gran prat 
davant d’Illa Carlemany: s’hi po-
dia construir una cabana de fus-
ta desmuntable, sense impacte, 
per fer-ne un centre d’oci i cultu-
ral. Doncs no! Un altre pàrquing 
que fa desaparèixer una zona 
verda al centre del nucli urbà.     
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